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امام علي)ع(:
چه بس�يارند دانش�منداني 
كه جهلش�ان آنها را كش�ته 
در حال�ي ك�ه علمش�ان با 
آنهاس�ت، ام�ا به حالش�ان 

سودي نمي دهد. 
)ارشاد، ص144(

نويد پارسا     ديده بان

   مصطفي شاه كرمي
به نظر مي رسد كشمكش بين وزارت ارشاد و 
صدا و سيما بر سر بحث چه كسي بايد نظارت 
كند، در حال حل ش�دن اس�ت اما آنچه در 
اين ميان كمتر ديده مي ش�ود، بحث تقويت 
محتواي آثار سينمايي و نمايش خانگي است 
كه مهم تري�ن معضل اين عرصه به حس�اب 
مي آيد. همه آنچه تاكنون از تغييرات وزارت 
ارش�اد برمي آيد، بيش�تر ناظر ب�ر تحولات 
ش�كلي و مديريتي اس�ت و هنوز در رابطه 
با بحث محتواي�ي و بالا رفت�ن كيفيت آثار، 
برنامه و راهبرد عملياتي ديده نش�ده است. 
 بعد از جنجال هاي��ي كه بر س��ر بحث نظارت 
محتوايي و اعطاي مجوز به آثار ش��بكه نمايش 
خانگي و »وي اودي «ها بین س��اترا و س��ازمان 
س��ینمايي رخ داد، چن��د وقتي اس��ت آرامش 
عقلايي بر اين فضا حاكم شده است، شاهد آن 
هم صحبت ه��اي اخیر وزير ارش��اد در مجامع 
مختلف و اظهارات محمد خزاعي، رئیس سازمان 
سینمايي مبني بر لزوم اعاده حق و شأن نظارتي 
اين وزارتخانه و وعده حل مشكل با سازمان صدا 

و سیماست. 
    هماهنگ كرديم!

آخري��ن اظه��ار نظ��ر مرتبط ب��ا اين مس��ئله 
صحبت هاي روز گذشته وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي در حاشیه همايش پدافند غیرعامل و 
رسانه است كه مي گويد: »با آقاي دكتر جبلي 
هماهنگ كرديم، به سرعت و به زودي تصمیم 
مش��تركي براي اين موض��وع خواهیم گرفت. 
تفاهم كرديم سازمان صدا و سیما و وزارت ارشاد 
بنشینند و مس��ئله را حل كنند. وزارت ارشاد 
تكالیف ذاتي دارد و قانون هم كه عوض نش��ده 
است، امروز يكسري رسانه هاي جديدي شكل 
گرفته و دچار ابهاماتي شده است. موضع بنده به 
عنوان وزير ارشاد مشخص است، اما به هر حال 
اين موضوع بايد با همفكري و مش��اركت بین 
بخش هاي درگیر با موضوع حل شود. در اينجا 
شوراي عالي فضاي مجازي را داريم، نهادهاي 
بالادستي را داريم و آقاي دكتر جبلي و سازمان 
صدا و س��یما همانند وزارت ارشاد دغدغه اين 
موضوع را دارند. تفاهم كرديم در چند روز آينده 
سر اين موضوع به يك ديدگاه مشترك برسیم 
و اين تفاهم را در نهادهاي بالادس��تي خود به 

تصويب مي رسانیم و ان شاءالله در معرض ديد 
همه مردم قرار خواهیم داد.«

    علاج ابتذال، اعتلای سليقه
ش��یوع ويروس كرون��ا از آن بزنگاه هاي مغتنم 
جبري بود كه مي توانس��تیم با تبدي��ل آن به 
فرصتي براي رشد و اعتلاي حكمراني مجازي 
در بخش فرهنگي، ضمن بهبود زيرساخت ها، 
مس��ئله جهت دهي و هدفمند كردن محتوا و 
س��اختارهاي »وي اودي «ها به عن��وان يكي از 
پديده هاي نوين را تئوريزه و عملیاتي كنیم. اگر 
چه اين فرصت با جنجال هايي كه ايجاد شد به 
انحراف كشیده شد و از دست رفت اما واقعیت 
اين است كه تولیدات سینمايي كشورمان چه 
بخواهند در سینماها اكران بش��وند و چه قرار 
باشد در بستر شبكه نمايش خانگي يا پلت فرم ها 
عرضه ش��وند، ابتدا و قبل از هر چی��زي بايد از 
منظر محتوايي تقويت ش��وند. اين مدعا همان 
نكته اي اس��ت كه وزير ارش��اد روي آن تأكید 
دارد: »بعضي فیلم ها اشكالاتي دارند. من حاضر 
نیس��تم فیلمي را با خانواده ام ببینم« علیرضا 
داوودنژاد اما در نامه اي با عنوان »علاج ابتذال، 
اعتلای سلیقه است« كه خطاب به وزير ارشاد 
نوش��ته براي برون رفت از فضاي ابتذال راهكار 

ارائه داده است. 
اين فیلمساز در بخش��ي از اين نامه مي نويسد: 
»بايد از خود بپرسید كه منشأ سفارش اينگونه 
فیلم ها چیس��ت و اساس��اً س��ازو كار دريافت 
س��فارش و تهیه و تولی��د و  عرض��ه و نمايش 
فیلم هاي سینمايي چگونه است؟ همانقدر كه 
توجه به واقعیت هاي جاري جامعه و پرداختن 
به معضلات مبتلابه زندگي فردي و اجتماعي به 
آثار اصالت مي بخشد و به ضرورت پژوهش دامن 
مي زند و بازيابي شیوه و ش��گرد بازنمايي هاي 
بوم��ي را در آم��وزش و تولید تقوي��ت مي كند 
و انتخاب موض��وع، تركیب عوامل س��ازنده و 

اجراي س��ینمايي را تحت تأثیر قرار مي دهد و 
منجر به تولید آثار اصیل و ارزش��مند مي شود، 
به همان میزان بي توجهي ب��ه حقايق جاري و 
قطع نظر از واقعیت هاي مبتلابه موجب افزايش 
تقلید و كاهش پژوهش و زوال آموزه هاي بومي 

مي شود.«
داوود ن��ژاد در بخش��ی ديگ��ر از اي��ن نامه به 
مس��ئله فرصت از دس��ت رفته بهره برداري از 
»وي اودي «ها در شرايط كرونايي اشاره كرده و 
مي نويسد: »چرا در ش��رايط همه گیري كرونا و 
ضرورت بیشتر در خانه ماندن مردم و در حالي 
كه انبوه فیلم هاي ايراني اكران نشده پشت در 
سالن هاي سینما زمینگیر شده اند، هیچ نهادي 
ن��ه در دولت و ن��ه در بخش خصوص��ي به فكر 
سامان بخشي نمايش خانگي و بهره برداري مؤثر 
از »وي اودي «ها و »س��ینما آنلاي��ن« نیفتاد و 
تلاش هاي صنفي هم براي سامان بخشي به اين 
امكان كارس��از و تحول آفرين با انواع بهانه هاي 
عوام فريبانه عقیم شد؟ بازگشت سینماي ايران 
به زندگي مردم ايران، تأمین امنیت براي بازار 
تولید و عرض��ه و نمايش و توجه ج��دي به امر 
پژوهش و آموزش شرايط ضروري براي حفظ، 
رونق و اعتلای سینما در ايران است، علاج ابتذال 

اعتلای سلیقه است.«
    فرم يا محتوا؟

صرف نظر از اينكه چه كسي مسئول نظارت بر 
ش��بكه نمايش خانگي و پلت فرم هاست يا چه 
كس��ي بايد مجوز بدهد يا ندهد، آنچه بیشتر از 
هر مسئله ديگري مهم است، نكته اي است كه 
اغلب سینماگران و فیلمسازان بارها نسبت به آن 
تذكر داده اند و آن بحث نازل شدن محتواي آثار 
ساخته شده است. متأسفانه اين تنزل كیفیت 
در همه ژانرهاي سینمايي از طنز و اجتماعي تا 
ملودرام و كودك به غايت ديده مي شود و يكي 
از دلايل عمده و اصلي قهر مخاطبان با سینماها 
و حذف مقوله اي تحت عنوان هنر هفتم از سبد 
خانوار همی��ن بحث پايین آم��دن كیفیت آثار 
تولید اس��ت. چه اينكه هیچ آدم عاقلي حاضر 
نیست پول بدهد تا كسي بیايد و روح و روانش 
را به اره و سوهان خراش بدهد! هیچ خانواده اي 
مايل نیس��ت ماحصل و رنج تربیت فرزندانش 
را با ديدن آثار س��طحي، نازل و مبتذل شبكه 
نمايش خانگي به باد بدهد. نكته اصلي و مهمي 
كه طي چند س��ال اخیر گريبانگیر س��ینما و 
تولیداتش شده است، بحث هايي از جمله عدم 
اقتباس، نبود پژوهش ه��اي منتج به فیلمنامه 
و در يك كلام موضوع محتواي اين آثار اس��ت. 
همه تغییراتي كه تاكنون در حوزه وزارت ارشاد 
ديده مي شوند، صرفاً ناظر بر چیدمان مديران و 
جابه  جايي هاي شكلي و فرمي است و همچنان 
خبري از برنامه و راهب��رد مدوني كه در عرصه 
تولید قابلیت اجرايي شدن داشته باشد، نیست. 
چه ارشاد بخواهد مجوز بدهد و خود نظارت كند 
يا ساترا، مادامي كه بحث تقويت و تغییر ريل در 
حوزه محتوايي مطرح نشود و همچنان پاشنه 
در روي همین آثار نازل و سطحي بچرخد، هیچ 

گشايش و تحولي ايجاد نخواهد شد.

گزارش »جوان« همزمان با انتشار خبر احتمال تفاهم وزارت ارشاد و »ساترا« براي نظارت بر شبكه نمايش خانگي

 هماهنگي در نظارت
تقويت محتوا را گم نکند

 عليرضا داوود نژاد در نامه اي خطاب به وزير ارشاد: »توجه جدي به امر پژوهش و آموزش 
شرايط ضروري براي حفظ، رونق و اعتلاي سينما در ايران است، آقاي وزير! علاج ابتذال اعتلاي سليقه است«

چه ارش��اد بخواهد مجوز بدهد و 
خود نظارت كند یا س��اترا، مادامي 
كه بح��ث تقوی��ت و تغيي��ر ریل در 
نش��ود  ح��وزه محتوای��ي مطرح 
تحول��ي ایج��اد نخواه��د ش��د

     ديدگاه     زبان فارسی 

معاون گروه واژه گزيني فرهنگستان زبان:

اگر واژه اي جا نيفتد ممكن است فرهنگستان آن را عوض كند
واژه بايد به كار برود تا مردم با آن آشنا شوند، اگر احياناً واژه 
آنقدر بد باش�د كه مردم نتوانند از آن استقبال و استفاده 
كنند، فرهنگس�تان تصميم مي گي�رد واژه را عوض كند. 
نس��رين پرويزي، معاون گروه واژه گزيني فرهنگستان زبان و 
ادب فارسي با بیان اين مطلب درباره واژه گزيني مردمي به ايسنا 
گفت: اگر مردم در حوزه واژه هاي عمومي، واژه اي ساخته باشند 
كه متناسب باشد و بعداً اشكالاتي ايجاد نكند و خوشه واژه اي 
در حوزه تخصصي براي آن نداشته باشیم، فرهنگستان از همان 
استفاده مي كند اما اگر خوش��ه واژه داشته باشد، فرهنگستان 
ديگر به اينكه چه واژه اي ساختند، كاري ندارد. ساختار واژه را 
بررسي مي كند و متناسب با س��اختار و خوشه واژه اي كه دارد، 
براي آن معادل گزيني مي كند. پرويزي در ادامه و با اش��اره به 
اينكه خیلي وقت ها ذوق مردم به معادل سازي براي واژه ها كمك 
مي كند، گفت: در بعضي از موارد هم مردم در مورد واژه هاي ما 
اظهارنظر مي كنند، منتها مشكل واژه گزيني مردمي اين است 
كه مردم سعي مي كنند اين واژه ها خوش آوا، خوش لحن و زيبا 
باشند كه اين زيبايي خیلي وقت ها دقت علمي را كم مي كند، 
نمي توان براي هر واژه اي، بدون در نظر گرفتن س��اختار واژه 

بیگانه يا ساختار مفهوم آن، فقط يك واژه زيبا ساخت. 
او در توضیح بیش��تر بیان كرد: ممكن است مردم لفظ زيبايي 
بسازند اما فرهنگستان احساس كند كه آن واژه به خوشه  واژه 
راه نمي دهد و دقت علمي هم ندارد، بنابراين آن را عوض كند اما 
در جايي هم كه در حوزه عمومي خوش ذوقي به خرج داده اند، 

از آنها استفاده مي كند. 

مع��اون گ��روه واژه گزيني فرهنگس��تان زبان و ادب فارس��ي 
همچنین با بیان اينكه نقش مردم در رواج واژه هاي فرهنگستان 
بسیار زياد است، گفت: اصرارمان بر اين است كه رسانه ها، هم 
مطبوعات و هم صداوس��یما واژه هاي ما را به كار ببرند تا مردم 
كم كم  با آنها آشنا شوند، چون وقتي واژه ها به كار نروند، مردم 
هم آنها را نمي شنوند و بعد گفته مي شود كه واژه جا نیفتاد. در 
حالي كه تا زمان��ي كه واژه به كار نرود، ج��ا نمي افتد، بنابراين 
واژه بايد به كار برود تا مردم با آن آشنا ش��وند، اگر احیاناً واژه 
آنقدر بد باشد كه مردم نتوانند از آن استقبال و استفاده كنند، 
فرهنگستان تصمیم مي گیرد واژه را عوض كند، حتي اگر ببیند 
كه صداوسیما و مطبوعات آن واژه را به كار مي برند ولي مردم 
كمتر آن را به كار مي برند، به اين فكر مي افتد كه آن را بررسي 
مجدد كند، ولي غالباً اگر واژه اي توسط رسانه ها به كار برود، در 
میان مردم هم جا مي افتد. نقش رسانه ها در اينكه مردم چگونه 

با واژه هاي ما مواجه شوند، خیلي مهم است.

 تلاش براي نمايشگاه فيزيکي تهران 
در سال ۱۴۰۱

 نمايشگاه مجازي كتاب بهمن ماه 
برگزار مي شود

دبير بيس�ت و نهمين دوره هفته كتاب جمهوري اس�لامي 
ايران ب�ا بيان اينكه نمايش�گاه كتاب امس�ال ب�ه صورت 
مجازي و در بهم�ن ماه برگ�زار خواهد ش�د، گفت: تلاش 
داريم با توجه به اهميت برگزاري نمايشگاه كتاب بار ديگر 
نمايشگاه فيزيكي كتاب تهران را در سال 14۰1 برپا كنيم. 
علي رمضاني پیرامون برگزاري نمايش��گاه كتاب به میزان گفت: 
نمايش��گاه كتاب امس��ال به صورت مجازي و در بهمن ماه برگزار 
خواهد شد، در عین حال تلاش داريم با توجه به اهمیت برگزاري 
نمايش��گاه كتاب تهران بار ديگر اين نمايشگاه را فیزيكي در سال 
14۰1 برپا كنیم. مدير عامل خانه كتاب و ادبیات ايران در همین 
راستا ادامه داد: براي به اجرا گذاشتن نمايشگاه فیزيكي رايزني هاي 
انجام ش��ده اس��ت، اما موافقت آن منوط به تصمیمات ستاد ملي 
مبارزه با كرونا و سازمان هاي تصمیم گیرنده است، به همین منظور 
نمي توان زمان برگزاري نمايشگاه را از هم اينك به طور قطعي اعلام 
كرد. امیدواريم بتوانیم نمايشگاه فیزيكي كتاب تهران را با توجه به 

پروتكل هاي بهداشتي در سال 14۰1 برگزار كنیم. 
.......................................................................................................

 پورنگ پورشيرازي
دار فاني را وداع گفت

از  پورش�يرازي  پورن�گ 
نوازن�دگان شناخته ش�ده 
ساز »كنترباس« در سن 4۷ 
سالگي دار فاني را وداع گفت. 
از  پورش��یرازي  پورن��گ 
نوازن��دگان شناخته ش��ده 
كشورمان كه سابقه نوازندگي 
در چندي��ن اركس��تر مطرح 

كشورمان را داشته است، ديروز دار فاني را وداع گفت. 
اين نوازنده مطرح كنترباس كه در سال هاي اخیر در اركسترهاي 
دولتي و چندين مجموعه ديگر به فعالیت مش��غول بود، طي 
سال هاي اخیر از بیماري سرطان رنج مي برد. پورنگ پورشیرازي 
متولد1353 تهران از مدرس��ان و نوازندگان شناخته شده ساز 
كنترباس و پیانو بود. روزنامه جوان درگذشت اين هنرمند را به 

خانواده او و جامعه هنري تسلیت مي گويد. 
.......................................................................................................

 كارگردان »سربداران« 
سريال جديد مي سازد

»محمدعل�ي نجفي« كارگ�ردان »س�ربداران« اين روزها 
مشغول نگارش سريال جديدي با نام »خداوند الموت« است. 
»محمدعلي نجفي« كارگردان س��ینما و تلويزيون، اين روزها 

قصد دارد با سريال جديدي به عرصه سريال سازي برگردد. 
نجفي اين روزها مشغول نگارش سريال »خداوند الموت« است 
و قصد دارد اين س��ريال را در فضايي تاريخي روايت كند. نغمه 
ثمیني و محمدعلي نجفي نويسندگي اين س��ريال را به عهده 
دارند. محمدعلي نجفي كارگرداني و تهیه كنندگي اين سريال را 
به عهده دارد. نجفي در سال 62 سريال »سربداران« را كارگرداني 
كرده است. »س��ربداران« بر اساس قیام س��ربداران خراسان به 
رهبري شیخ حسن جوري علیه استیلاي مغول بر ايران ساخته 
شده است. گوشه هايي از اين فیلم هم مربوط به رهبري پیشین 

شیخ خلیفه مازندراني مؤسس اين قیام است. 
.......................................................................................................

ناصر شفق: 

 رونق سينما به فيلم ساختن نيست
 به فيلم ديدن است

ب�ه گفت�ه تهيه كنن�ده س�ينما، رون�ق س�ينما ب�ه فيلم 
س�اختن نيس�ت بلكه به فيلم ديدن اس�ت، اگر 1۰۰فيلم 
بس�ازيم ول�ي مخاط�ب نداش�ته باش�د، فاي�ده ن�دارد. 
ناصر شفق، تهیه كننده سینما درباره آغاز فعالیت مجدد شوراي عالي 
سینما به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: راه اندازي شوراي عالي سینما 
از ضروريات است، چون سینماي ايران روزگار خوشي در اين سال ها 
نداشته است. شفق افزود: ركود و مش��كلات اقتصادي كه در كشور 
وجود دارد، تأثیر خود را روي سینما گذاشت، به اين دلیل كه سینما 
رابطه تنگاتنگي با اقتصاد دارد. او ادامه داد: رونق سینما به ساختن فیلم 
نیست، بلكه به ديدن فیلم است، اگر 1۰۰ فیلم هم ساخته شود، ولي 
مخاطب نداشته باشد، سینما رونق نمي گیرد. اين تهیه كننده سینما با 
اشاره به آغاز فعالیت هاي شوراي عالي سینما و اولويت هاي آن تصريح 
كرد: اولويت اول شوراي عالي سینما بايد بررسي راهكار هايي باشد كه 
به رونق سینما كمك مي كند، جلوگیري از فساد و مافیاي سینما بايد 
اولويت ديگر سینما باشد، چون فساد در سینما در درازمدت سینما 
را به باتلاق مي كشاند،  بايد تلاش ش��ود واقعیت ها نشان داده شود و 

استعداد هاي واقعي در سینما رشد كنند.

كوروش زارعي: 

اميدوارم رويكرد غلط تلويزيون با رئيس جديد عوض شود

بازيگ�ر شناخته ش�ده س�ينما، تئات�ر و تلويزي�ون معتقد 
اس�ت: رئي�س جديد رس�انه ملي باي�د جلوي اش�تباهات 
بگي�رد.  را  س�ريال ها  در  بي اخلاق�ي  و  س�اختاري 
كوروش زارعي، بازيگر تئاتر و تلويزيون درباره لزوم ساخته شدن 
كارهاي مذهبي در تلويزيون به تس��نیم گفت: خوش��حالم كه 
جواد افشار، كارگردان خوب كشورمان قرار است سريالي درباره 
حضرت معصومه)س( بسازد، اگر خداوند توفیق بدهد آنجا ايفاگر 
نقشي باشم. اگر صداوسیما روي سريال هاي مذهبي و تاريخي 
سرمايه گذاري كند، جهان اسلام را تسخیر مي كند. مردم جهان 
اسلام مشتاقند كارهايي مثل »يوسف پیامبر« و »مختارنامه« 
ببینند. من ب��راي همايش بین المللي تئات��ر مردمي پیاده روي 
كربلا بودم و در تعزيه ه��اي عربي نقش ايفا ك��ردم، نمي دانید 
مردم سرزمین عراق، شام، سوريه و لبنان از اين تعزيه خواني ها، 
مقتل خواني ها و تئاترها چه استقبالي مي كنند. هنوز مرا به نقش 
لاوي سريال »يوس��ف پیامبر« مي شناس��ند، اين تأثیرگذاري 

كارهاي قرآني و مذهبي و فاخر است. اين كارها نه تنها علاقه مند 
ايراني دارد بلكه بسیاري از مردم جهان تماشاگر اين گونه كارها 

هستند. واقعاً از من می پرسیدند كه كار بعدي تان چیست؟
زارعي عن��وان كرد: اگ��ر صداوس��یماي ما بخش عم��ده اي از 
هزينه هايش را براي كارهاي مذهبي و تاريخي بگذارد، هیچ كاري 
هم نكند، مي تواند جهان اسلام را تس��خیر كند. واقعاً بازيگري 
را كه در اين س��ريال ها ايفاي نقش مي كند، مردم چقدر دنبال 
مي كنند و چقدر مورد توجه مخاطب اس��ت. مردم بارها و بارها 
مي نش��ینند اين كارها را مي بینند. ما در كشورهاي اسلامي و 
منطقه و كشورهاي عربي خیلي مشهورتر از كشور خودمان ديده 
مي شويم. واقعاً سريال حضرت يوسف)ع( را بین الاديان كل دنیا 
ديده اند، لذا من معتقدم تلويزيون جمهوري اس��لامي مسیر را 
خیلي غلط مي رود و سريال هايي كه اخیراً ساخته مي شود، پرُ از 
بدآموزي است و اخلاقیات را زير سؤال مي برد؛ زن به مرد و مرد 
به زن توهین مي كنند، دوستي هاي غیرمرسومِ دختر و پسرها را 
رواج مي دهد؛ سريال هايي كه بودجه را هدر مي دهند و يك بار 
هم بیشتر ديده نمي شوند.  وي درباره تغییرات در رسانه ملي نیز 
اينگونه اظهارنظر كرد: امیدوارم پیمان جبلي، رئیس صداوسیما 
اين رويكرد غلطِ تلويزيون را به هم بريزد. تلويزيون پرُ از اشتباه 
است. اگر تلويزيون جمهوري اسلامي مسیرش را درست انتخاب 
كند و س��ريال هاي تاريخي و مذهبي و كاره��اي فاخري مثل 
»سلمان فارسي« داود میرباقري ساخته شود، به خدا ما دنیا را 
تسخیر مي كنیم. همان تمدن نوين اسلامي مدنظر مقام معظم 

رهبري، در ساختِ همین شكل كارهاست. 

    روايت

رئيس مجموعه تئاتر شهر:
كرونا عادت مخاطبان تئاتر شهر را تغيير نداد

رئيس مجموعه تئاتر ش�هر درباره وضعيت اس�تقبال مخاطب�ان از اجراهاي 
اي�ن مجموع�ه بع�د از پاي�ان تعطيلي ه�اي متع�دد كروناي�ي اظه�ار كرد: 
علاقه و عادت مخاطب�ان براي دي�دن آثار تئاتر ش�هر تغيير نكرده اس�ت. 
ابراهیم گله دارزاده، رئیس مجموعه تئاتر ش��هر درباره وضعیت استقبال و حضور 
مخاطبان در س��الن هاي اين مجموعه و ديدن آثار نمايشي به صحنه رفته با توجه 
به تعطیلي هاي متعدد كرونايي طي حدود دو سال گذشته، به مهر گفت: اين بیم 
و نگراني مدام وجود داشت كه با بازگش��ايي اخیر سالن هاي تئاتري و از سرگیري 
فعالیت هاي گروه هاي نمايشي، تماشاگران عادت ديدن تئاتر را از دست داده باشند 

و علاقه و عادت تماشاي تئاتر در آنها كمتر شده باشد. 
وي تأكید كرد: خوشبختانه نگراني ما بي دلیل بود و با بازگشايي اخیر مجموعه تئاتر 
شهر و به رغم استفاده از ظرفیت 5۰درصدي سالن ها، استقبال مخاطبان از تئاترهاي 
اين مجموعه قابل توجه اس��ت. گله دارزاده با بیان اينكه در اس��تقبال مخاطبان از 
اجراهاي مجموعه تئاتر شهر دو نكته قابل توجه وجود دارد، توضیح داد: نكته اول اين 
است كه تمامی نمايش هايي كه بعد از بازگشايي اخیر در مجموعه به صحنه رفته اند، 
توسط مخاطبان ديده شده و از اجراي آنها استقبال شده است. نكته دوم اين است 
كه طبق مشاهدات عیني ما سن مخاطبان پايین آمده است كه شايد يكي از دلايل 
اين باشد كه سنین بالاتر به خاطر كرونا كمتر ريسك حضور در جمع ها را مي پذيرند 
اما بايد در خصوص دلايل پايین آمدن س��ن مخاطبان بررسي هاي دقیقي را انجام 
دهیم. رئیس مجموعه تئاتر شهر تصريح كرد: حضور مخاطبان جوان در سالن هاي 
مجموعه تئاتر شهر اتفاق بسیار خوبي اس��ت و ما بايد براي اين مخاطبان جوان و 

حضور مستمر آنها در مجموعه برنامه ريزي كنیم.

علي دهكردي:
حاتمي كيا گويي تكه هاي قلبش را براي ساخت فيلم مي گذاشت

 مهره مهم و بزرگ ساخته شدن فيلم »از كرخه تا راين« 
زنده ياد سيف الله داد بود كه مديريت كل پروژه در آلمان را بر عهده داشت

در توليد »از كرخه تا راين« ش�اهد ب�ودم حاتمي كيا 
واقعاً تكه ه�اي جان، قل�ب و روحش را ب�راي توليد 
فيلم گذاشت و مهره مهم و بزرگ ساخته شدن فيلم 
زنده ياد س�يف الله داد بود كه مديري�ت كل پروژه در 
آلمان را بر عهده داشت و چون مسلط به زبان انگليسي 
ب�ود به ش�كل ميدان�ي پ�روژه را مديري�ت مي كرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي موزه سینما، 
علي دهك��ردي، بازيگر س��ینما و تلويزيون ب��ا بیان اين 
مطلب درباره س��ینماي حاتمي كیا گفت: درس تئاتر را 
از سفر با حمید سمندريان ش��روع كردم. وي بي ترديد 
تأثیرگذارترين معل��م براي من و هر فردي ك��ه با او كار 

كرده است، بود. 
دهكردي درب��اره فعالیت هاي تئاتري خود يادآور ش��د: 
يادم مي آيد تئاتري به نام ريچارد س��وم را به كارگرداني 
زنده ياد داوود رش��یدي بازي كردم كه از اتفاق های مهم 
زندگي ام بود، البته اجراي اي��ن تئاتر به نظرم اتفاق ملي 
بود، زيرا داستاني از شكسپیر توسط هنرمندي سرشناس 
در پايتخت روي صحنه رفت و من هم اين افتخار را داشتم 
كه از بازيگران آن نمايش باش��م. همچنین اين شانس را 
داشتم كه هر روز بازي س��عید پورصمیمي را از نزديك 
ببین��م و با او همبازي باش��م و اينه��ا را اتفاقاتی مهم در 

زندگي كارم ام مي دانم. 
    قرار بود در »سرب« بازي كنم 

وي با اشاره به اينكه قرار بود در فیلم »سرب« حضور 
داش��ته باش��د، توضیح داد: قرار بود نقش امین تارخ 
را در اين فیلم بازي كنم اما در نهايت قرار ش��د يك 
بازيگر باتجربه به ج��اي يك بازيگر ت��ازه كار حضور 
داشته باش��د، البته يك بار ديگر هم قرار بود در فیلم 
»ضیافت« حضور داشته باش��م اما در آنجا هم از نظر 
زمان شانس نیاوردم با مسعود كیمیايي كار كنم، زيرا 

سر كار ديگري بودم. 
دهكردي درباره حضورش در فیلم »از كرخه تا راين« نیز 
گفت: يكي از كساني كه در هنرهاي زيبا باهم دوست شده 
بوديم و در كنار هم رفاقت پیشه گرفتیم، بهرام عظیم پور 
بود كه امروز خودش يك كارگردان محس��وب مي شود. 
او در تولید فیلم، دس��تیار ابراهیم حاتمي كیا بود كه من 
و صادق صفايي توس��ط او براي حض��ور در فیلم معرفي 

ش��ديم. با صادق صفايي هم كلاس و هم خانه بوديم كه 
بعد از جلسات، گفت وگوها و تست ها انتخاب و بعد وارد 

تمرين ها و گفت وگوهاي جدي تر شديم. 
    نقش سيف الله داد در »از كرخه تا راين« 

وي در پاس��خ به اين پرس��ش مبني بر آش��نايي خود با 
ابراهیم حاتمي كیا پاسخ داد: حاتمي كیا را مي شناختم، 
او در هنرهاي زيبا قبول ش��ده بود اما ب��راي تحصیل در 
رشته سینما به دانش��گاه هنر رفت. فیلم هايش را ديده 
بودم، »ديده بان«، »مهاجر« و »وصل نیكان« را دوست 

داشتم. 
دهكردي درباره هم��كاري خود با هما روس��تا در فیلم 
»از كرخ��ه تا راين« نیز گف��ت: با زنده ياد هما روس��تا از 
قبل در تئاتر تجربه همكاري داش��تم و با او آشنا بودم و 
معتقدم در بین ما بهترين انتخاب او بود، چون شخصیت 
فرهنگي و هنري كشور بود، باتجربه بود و مسلط به زبان 
آلماني و فرهنگ ايراني كه در كش��ور ديگر زندگي كرده 

را مي دانست. 
وي يادآور ش��د: يادم مي آيد براي طبیعي تر شدن نقشم 
در فیلم خیلي وقت ها عینك آفتابي مي زدم و زير آن يك 
پارچه سفید مي گذاشتم و چند دقیقه مثل يك نابینا راه 
مي رفتم و از در ايستگاه اتوبوس تا خانه با چشم هاي بسته 

تمرين مي كردم. 
دهكردي در پايان گفت: در »از كرخه تا راين« شاهد بودم 
كه حاتمي كیا واقعاً تكه هاي جان، قلب و روحش را براي 
تولید فیلم گذاشت و مهره مهم و بزرگ ساخته شدن فیلم 
زنده ياد سیف الله داد بود كه مديريت كل پروژه در آلمان 
را بر عهده داشت و چون مسلط به زبان انگلیسي بود، به 

شكل میداني پروژه را مديريت مي كرد.

     نمايش 


